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 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة
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 الدولي البرلماني للاتحاد الأخيرة المتخصصة الاجتماعات عن تقارير
 

 :المستدامة التنمية أجل من البرلماني التعاون حول الإقليمية الندوة (b) (ب) 
 الصحية الرعاية وتعزيز الفقر مكافحة

 

 2018 أيار/ مايو 25 إلى 24 من صربيا، بلغراد،
 

 المستتتت امة التنميتتتة أهتتت ا  حتتتو  إقليميتتتة نتتت و   شتتترا ة التتت وي البرلمتتتاني والاتحتتتاد الصتتتر ية الوطنيتتتة الجمعيتتتة نظمتتت 
(SDGs ) في( صتتر يا)  لغتراد في النت و  الاقليميتة عُقت   وقت . الوطت   وآطتياأوروبا الشترقية والوطت    لبرلمتات 

 المستتت امة التنميتة أهتت ا  حتو  النتت وا  الاقليميتة مت  طلستلة في الرا عتتة  انت و  ، 2018 متاوو/  أيار 25و 24
: المستتت امة التنميتتة أجتت  متت  البرلمتتاني التعتتاو  موضتتو  وتقشتت . المن قتتة هتت   في للبرلمتتات  التت وي البرلمتتاني لاتحتتادل

 .الصحية الرعاوة وتعزوز الفقر مكافحة
 

 2030 لعتا  المستت امة التنميتة خ تة( 1: )التاليتة الرئيستية القضتايا تقشتوا  لت ا   12 مت  من و ين الح ث ه ا ضم
 تنفيتتت  علتتت  الإشتتترا  ختتتلا  متتت  المن قتتتة في البرلمتتتات  عليهتتتا حصتتتل  التتتي النتتتتائ ( 2) المن قتتتة  دو  وأولتتتويا 
 الهت   تنفيت ( 4) المهمشتة  الفئتا : المن قتة في الفقر م  الح ( 3) ال اتي  التقييم دور: المست امة التنمية أه ا 
( 6) العامتتة  والصتحة الفقتر وفتاقم المنتا  تغتر( 5) الصتحية  الرعاوتتة تعزوتز: المستت امة التنميتة أهت ا  مت  /3رقتم /
 . فعالية المست امة التنمية أه ا  لتنفي  أطاس  شرط  والسياطية الاجتماعية العمليا  في الشباب إدراج

 

 CL/203/10(b)-R.1  

 2018 آب/ أغس س 20
 المجلس الحا م

10البن    
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 عاجلتة إجترااا  اتختا  ولتز  لت ا المستت امة، التنميتة أهت ا  لتنفي  ا  عام 12 طوى وتبق لم أنه عل  المشار و  وش د
 الملموطتتة والتوصتتيا  الاطتتتاتيايا  متت  عتت د  وضتت  قتتاموا الاعتبتتار، في  لتت  وضتت  ومتت . المستتتويا  جميتت  علتت 

 هت   وتترد. الوطت   وآطيا أوروبا وشرق وطط في المست امة التنمية ه ا بأ البرلمانية المشار ة لتعزوز للتنفي  والقا لة
 .أدت  الختامية الوثيقة في التوصيا 

 اطتتتتم ا  المن قتتتة في  رلمتتتا   تتت و   اخبرتتتت لتشتتتار  لصتتتر يا، الوطنيتتتة الجمعيتتتة للمضتتتي ، فرصتتتة النتتت و   انتتت    متتتا
 المتحت   الأمتم  ترتم التي وضتعها الاتحتاد البرلمتاني الت وي و  المستت امة التنميتة لأهت ا  الت اتي التقييم أدوا  مجموعة
 التنميتتتتة أهتتتت ا  تنفيتتتت  نحتتتتو المحتتتتر  التقتتتت   تقيتتتتيم علتتتت  البرلمتتتتات  لمستتتتاع   الأدوا  مجموعتتتتة تصتتتتميم تم. الإنمتتتتائ 
 .للمن قة مثالا   يجعلها ام طنوي، أطاس عل    ل  بالقيا  صر يا تلتز و . المست امة
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 المست امة التنمية أه ا  حو  الإقليمية الن و 
 الوط   وآطياأوروبا الشرقية والوط    لبرلمات 

 

 :المستدامة التنمية أجل من البرلماني التعاون
 الصحية الرعاية وتعزيز الفقر مكافحة

 

 (صر يا)  لغراد ،2018 ماوو/  أيار 24-25
 

 الوثيقة الختامية
 

 مت  الفتت  في صتر يا،  لغتراد، فياجتمعنتا  ،الوطت   وآطتيا أوروبا الشرقية والوط   م  البرلما  وأعضاا، رؤطاا نح 
(. SDGs) المستت امة التنميتة أه ا  تنفي  حو  الرا عة الإقليمية ن وتنا لحضور 2018 ماووأيار/  25 إلى 24

 تم وقت . الصتحية الرعاوتة وتعزوتز الفقتر مكافحتة: المستت امة التنميتة أجت  مت  البرلماني التعاو  موضو  الن و  تقش 
 .ال وي البرلماني والاتحاد صر يا لجمهوروة الوطنية الجمعية  ين شرا ةبال اتنظيمه

 

 حتتتتو  الختتتتبرا  تبتتتتاد  ختتتتلا  متتتت  عقتتتت تها التتتتي الستتتتا قة الإقليميتتتتة النتتتت وا  اطتتتتتنتاجا  إلى النتتتت و  واطتتتتتن  
 التتي النتتتائ  حتتو  شتتاملة مناقشتتا  في شتتار نا. المن قتتة في المستتت امة التنميتتة أهتت ا  تحقيتتق في أطاطتتية موضتوعا 

 رحبنتا لقت . المستت امة التنميتة أهت ا  تنفيت  عل  للإشرا  أنش تها الي البرلمانية الآليا  وحو  الآ  حتى تحقق 
 لممثلتتت  الغتتي الإطتتها  متت  واطتتتفادوا المستتتفاد ، ل روطتتهم مشتتتار تهم أثنتتاا المشتتار ين جميتت  متت  النشتت ة بالمشتتار ة
 .الم ني والمجتم  ال وي البرلماني الاتحاد ،المتح   الأمم م  والخبراا الحكوما 

 

 الأمتت  وانعتت ا  للفقتتر الستتلي والتتت ثر وال يمقراطيتتة، المستتت امة التنميتتة أهتت ا  تحقيتتق  تتين المهمتتة الصتتلة علتت  وأ تت ت
 الفعالتتتة المؤطستتتا  علتتت  وتر يتتتز  /16رقتتتم / المستتتت امة التنميتتتة لهتتت   التتترئيس التتت ور أ تتتر ت  متتتا.  ال يمقراطيتتتة علتتت 

 .الأخرى الأه ا  جمي  لتحقيق
 

CL/203/10(b)-R.1 
 ملحق
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 ختلا  مت  المستت امة التنميتة أه ا  تنفي  دعم في يويا  ح دورا تلعب أ  يمك  البرلمات  بأ  راطما   إيمات   نؤم  إننا
 لإظهتتتار للبرلمتتتانيين فروتتت   فرصتتتة المستتتت امة التنميتتتة أهتتت ا  تمثتتت و . وا نتتتةوالم الإشتتترافية ،التشتتتروعية الرئيستتتية مهامهتتتا
 .الكو ب طلامةو  الناس حيا   تحسين التزامهم

 

 لأهتتت ا  التت اتي التقيتتيم أدوا  مجموعتتة وستتتم   المن قتتة في  رلمتتتا  أو  لكونهتتا الصتتر ية الوطنيتتة الجمعيتتة نهنتت  إننتتا
 ق رتتته عتت  للتعبتتر ،الإنمتتائ  المتحتت   الأمتتم و تترتم  التت وي البرلمتتاني الاتحتتادالتتي وضتتع  متت  قبتت   المستتت امة التنميتتة
 التتتزا  نقتت ر إننتتا. المستتتقب  في للعمتت  للأولتتويا  مشتتت ة رؤوتتة ووضتت  المستتت امة التنميتتة أهتت ا  في المشتتار ة علتت 

 التنميتتتة أهتتت ا  في لتتت ور  البرلمتتتا  أداا لضتتتما  طتتتنوي أطتتتاس علتتت  التتت اتي التقيتتتيم عمليتتتة  تا وتتت  الصتتتربي البرلمتتتا 
 .ممك  ح  أقص  إلى المست امة

 

 المن قتة  دو  وأولتويا  2030 لعتا  المستت امة التنميتة خ تة( 1: )رئيستية مواضتي  طتة عل  مناقشاتنا ر ز ق  و 
: المستتت امة التنميتتة أهتت ا  تنفيتت  علتت  الإشتترا  ختتلا  متت  المن قتتة في البرلمتتات  عليهتتا حصتتل  التتي النتتتائ ( 2)

 التنميتتة أهتت ا  متت  3 الهتت   تنفيتت ( 4) المهمشتتة  الفئتتا : المن قتتة في الفقتتر متت  الحتت ( 3) التت اتي  التقيتتيم دور
 العمليتا  في الشتباب إدراج( 6) و العامتة  والصتحة الفقتر وفاقم المنا  تغر( 5) الصحية  الرعاوة تعزوز: المست امة

 . فعالية المست امة التنمية أه ا  لتنفي   أطاط  شرط  والسياطية الاجتماعية
 

 ومت . مستتعالا   أمترا   المستتويا  جميت  علت  العم  وأصبح المست امة، التنمية أه ا  لتنفي  ا  عام 12 طوى وتبق   لم
 التنميتتة أهتت ا  متت  البرلمانيتتة المشتتار ة لتعزوتتز التاليتتة والتوصتتيا  الاطتتتاتيايا   وضتت  قمنتتا الاعتبتتار، في هتت ا وضتت 

 :الوط   وآطيا أوروبا وشرق وطط في المست امة
 

 الوطنيتة السياطتا  وتنستيق تر يتز في المستاع   إلى وهت   شتام  إنمتائ  إطتار ه  المست امة التنمية أه ا  إ . 1
 حتتتى بهتا الاضت لا  تم التتي بالأعمتا  ونشتي   لتت اننا أحر تته الت ي بالتقتت   نشتي  إننتا. للإنستتانية مشتت ة رؤوتة نحتو
 اطتتاتياية إلى المستت امة التنميتة أهت ا  ترجمتة علت  متزاو   شك  تعم  المن قة دو  أ  نلاحظ أ  وسع ت. الآ 
 .وطنية

 

إضتتفاا ال تتا   المحلتت   أ   متتا  واحتت ، وقتت  في المستتت امة التنميتتة أهتت ا  جميتت  إلى الوصتتو   لتت  لأي يمكتت  لا. 2
 يمكتت  مؤشتترا  ووضتت  الخاصتتة وأهتت افها أولوياتتتا تح وتت  إلى دولتتة  تت   تحتتتاج. علتت  الأهتت ا   عناوتتة أمتتر ضتتروري

 نت عو.  عت  تكتمت  لم ولكنهتا جاروتة العمليتة ه  . المست امة التنمية لأه ا  الوطي التنفي  لتوجيه عليها الاعتماد
 .الوطنية الأولويا  تح و  في والمجتم  للحكومة نش ين شر اا  ونها  في الاطتمرار إلى البرلمات 

 
 الأجتت  طوولتتة رؤوتتة  ا حكوميتتة   مؤطستتة  المستتت امة، التنميتتة أهتت ا  تحقيتتق في يتتويا  ح دورا   البرلمتتات  تلعتتب. 3

 إصتت ار متت  والت  تت  فيهتتا، اشتتت   التتي الأهتت ا  عتت  الحكومتتة لمستتاالة فعالتتة طتترق إيجتتاد  رلمتتا   تت   علتت . للبلتت 
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 للانتتتتتتة، الاطتتتتتتتما  وجلستتتتتتا  البرلمانيتتتتتتة الأطتتتتتتئلة مثتتتتتت  الرقا تتتتتتة، آليتتتتتتا وا ت  و المتتتتتت واعتمتتتتتتاد التمكينيتتتتتتة القتتتتتتوانين
 نشتا  نحت . الحكوميتة والتبرام  للسياطتا  الملموس الت ثر لتقييم مهمة أدوا  تعتبرالي  والتقارور، والاطتفسارا 

المشتتت   تتين  العتتالم  البرلمتتاني التقروتتر في التتوارد  البرلمانيتتة الرقا تتة لتعزوتتز للتوصتتيا   ثتتب  عتت  ال راطتتة علتت  البرلمتتات 
 البرلمتتا   تتين الاتصتتالا  أ   قلتتق لاحظنتتا. 2017 لعتتا  الإنمتتائ  المتحتت   الأمتتم  تترتم  - التت وي البرلمتتاني لاتحتتادا

 التنميتتة أهتت ا  علتت  فعتتا   شتتك  معتتا   للعمتت  الجهتتود متت  مزوتت   بتت   ون التتب محتت ود ، تكتتو  متتا غالبتتا   والحكومتتة
 .المست امة

 

 جميت   قتو  ونشتا . ممكت  وقت  أقترب في المستت امة التنميتة أهت ا  لتحقيتق ق راتا تحلي  إلى البرلمات  تحتاج. 4
للاتحاد البرلماني الت وي و ترتم   ال اتي التقييم عملية وتنفي  الصر ية التار ة م  الاطتفاد  عل  المن قة في البرلمات 

 إطتارا   تتوفر المستت امة التنمية أه ا  بأ  نؤم  نح .  رلماتتنا في العملية ه   بإطلاق ونلتز  ،الأمم المتح   الإنمائ 
  ختم لخلتق جيت  وضت  في البرلمتا . الوطنيتة المصتلحة لتحقيق اا ن    شك  معا   للعم  والمعارضة الحكم لأحزاب جي ا  
 .المست امة التنمية أه ا  ل عم الم ني المجتم  م  شبكا  و ناا المجتم  داخ  إيجابي

 

 لأهتت ا  مكرطتة أختترى وهيئتا  عمت  وفتترق فرعيتة لجتتا  أنشت   قت  البرلمتتات  مت  الع وتت  أ  بارتيتا  نلاحتظ. 5
. الحكومتة علت  الضتغط ومواصتلة البرلمتاني العمت  لتنستيق مفيت   طترق هت  الهيا ت  هت   أ  رىونت المستت امة، التنمية

  رلمانيتة، لجنتة  ت   تحتتاج. المتمصصتة انتةلال حكترا  علت  المستت امة التنمية أه ا  تكو  ألا يجب نفسه، الوق  في
 التنميتة أهت ا  لتجمتة آليتة وإيجتاد المستت امة، التنميتة وأهت ا  ولاوتهتا  ين العلاقة فهم إلى ،وا نةالم لجنة  ل  في بما

 التقيتتيم منهايتتة ختتلا  متت  اللانتتة عمتت  لتنستتيق مناطتتبة وطتتيلة تح وتت  يمكتت . عملهتتا في فعتتا  نحتتو علتت  المستتت امة
 .ال اتي

 

 المتتتوارد لاطتتتتثمار السياطتتتية الإراد  ت تتتوور الضتتتروري متتت . رئيستتتيا   تحتتت يا   المستتتت امة التنميتتتة أهتتت ا  تمووتتت  وعتتتتبر. 6
 الشتتتفافية  ياد  لصتتتاح الإصتتتلا  إلى الستتتع  في المثتتتا ر  إلى نحتتتتاج  رلمتتتانيين، و صتتتفتنا. مستتتت امة   روقتتتة الموجتتتود 
 .الفساد ومكافحة والمساالة

 

 التقت    عت  حت وث مت  الترغم وعلت . المستت امة للتنميتة أولووتة المن قتة في المستاوا  وع   الفقر مكافحة تمث  . 7
 الفقتر إ . شموليتة الجميت  لضتما  أخترى إجترااا  اتختا  يجتب فإنته الإقليمت ، المستتوى علت  الفقراا ع د خف  في

 والحتتتريا  بالحقتتتوق والتمتتتت   ريمتتتة  حيتتتا  عتتتي  علتتت  القتتت ر  مستتت لة أوضتتتا هتتتو  تتت  فحستتتب، اقتصتتتادوة مستتت لة لتتتيس
 .شمولية الجمي  لضما  المستمر  لليقظة مص را   المجتم  في الضعيفة المجموعا  تكو  أ  يجب. الأطاطية

 
 تصتتتميم عنتتت  الضتتتعيفة والمجموعتتتا  للفقتتتراا الخاصتتتة الاحتياجتتا  تتتت م  التتتي التتتت ا ر اتختتتا  أهميتتتة علتتت  نشتت د . 8

 الحت  تسته   ضروبية طياطا  إلى الحاجة عل  نؤ  . المست امة التنمية بأه ا  الصلة  ا  والبرام  السياطا 
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 المهمشتتتتين الستتتتكا  إلى الوصتتتتو  في هامتتتتا   دورا   البرلمتتتتانيو  ولعتتتتب الشتتتتعب، عتتتت  منتمبتتتتين  ممثلتتتتينو . الفقتتتتر متتتت 
 أختترى و تترام  وطياطتتا  والعمالتتة الاجتماعيتتة الحماوتتة أ  ضتتما  في مهمتتة مستتؤوليا  لتت وهم أ   متتا.  وإشتترا هم
 المنظمتا  مت  المباشتر  المشتار ة إ . الفقتر مت  النتاس إختراج علت  باطتتمرار وتعمت  الحقيقية للاحتياجا  تستايب

 .الص د ه ا في للغاوة مفي   تكو  أ  يمك  البحوث ومعاه  الأ اديمية والمؤطسا  الحكومية غر
 

 .التنميتة طياطتة في بالكامت  إدماجته ونبغت  الت ي بالصتحة، السياطت  الالتتزا  مت  مستوى أعل  إلى نحتاج إننا . 9
يحقتتق فوائتت  اقتصتتادوة واجتماعيتتة  بتتر ، ولتته أثتتر ة يصتتحالتتة الالحإ  الخيتتار السياطتت  للاطتتتثمار في الوقاوتتة متت  طتتوا 

 طتتبي  علتت  المع وتتة، غتتر للأمتترا  الاقتصتتادي الته وتت إيجتتابي علتت  تحقيتتق الع وتت  متت  أهتت ا  التنميتتة المستتت امة. 
 طياطتتا  للأدووتتة، عتتاد  تستتعر للتبتت ، شتتاملة طياطتتا  إلى بحاجتتة نحتت . شتت نه متت  التقليتت  وتتتم متتا غالبتتا   المثتتا ،
 ا  فقتتر  شتتم  أي وصتتبح أ  ونبغتت  لا. الأمتتوا  الخاصتتة متت  المتت فوعا  إلى الحاجتتة متت  للحتت  الفقتتراا لصتتاح أقتتوى
 .طوا حالته الصحية  سبب

 

 إلى  لتت   تت   يحتتتاج. حتت دتها التتي الوطنيتتة الأولتتويا  ضتتوا في المحتتر  التقتت   لقيتتاس ضتتروروة القووتتة المؤشتترا  . 10
  تح وتتت  وتعلتتتق فيمتتتا  لتتت  في بمتتتا البيتتتات ، ومعالجتتتة لجمتتت  باطتتتتمرار ل وتتته الإحصتتتائية القتتت را  وتحستتتين تحتتت و 
 .للفقراا والبرمجة المهمشين السكا 

 

 الأوروبي الاتحتتتتاد معتتتت لا  متتتت  أعلتتتت  المن قتتتتة في البيئيتتتتة والممتتتتاطر ال اقتتتتة ،المنتتتتا  تغتتتتر أ  قلتتتتق  لاحظنتتتتا . 11
 علتت  ونبغتت . من قتنتتا طتتكا  صتتحة جتتود  علتت  ووتتؤثر القتتائم الفقتتر تفتتاقم متت  المنتتا  تغتتر وزوتت . العالميتتة والمعتت لا 
 الت عم إلغتاا وتتم وأ  ،الوطنيتة الصتحية الاطتتاتيايا  في المنتا  لتغتر السلبية الت ثرا  معالجة تضم  أ  البرلمات 
 أقتتوى إجتترااا  وتمتت وا أ  ونبغتت   لتت ، علتت  عتتلاو . الأحفتتوري الوقتتود مثتت  المستتت امة، غتتر للأنشتت ة الحكتتوم 
 و ت ل  ،ومشترفين  مشترعين  ح  أقص  إلى أدوارهم  ياد  طروق ع  المنا  لتغر الاطتاا ة أج  م  تضافرا   وأ ثر
 .والعالم  الإقليم  المستوى عل  والخبرا  المعلوما  لتباد  ال وي الصعي  عل  والشرا ة التعاو  تعزوز خلا  م 

 

  شتت   علتت  أطتتاس حستت  الجتتوار التعتتاو  وكتتو  أ  يجتتب. المستتت امة التنميتتة لأهتت ا  ضتتروروة الشتترا ا إ  . 12
 البرلمتتات  علتت  ونبغتت   لتت ، إلى بالإضتتافة. البرلمتتات   تتين  لتت  في بمتتا أعلتت ، جتتود  ا  المستتت امة التنميتتة أهتت ا 
  شتت   إليهتتا والتت عو  وال وليتتة الإقليميتتة ،الوطنيتتة ،الق اعيتتة المستتتويا  علتت  القووتتة والشتترا ا  التعتتاو  في المشتتار ة
 حتوارا  وإجتراا الجيت  ، والممارطتا  الختبرا  تبتاد  علت  ختا   شتك  الت يتز وونبغت . المستت امة التنميتة أه ا 
 مشتتتارو  وت تتتوور الختتتا ، والق تتتا  البحتتتوث ومعاهتتت  المتتت ني والمجتمتتت  الحكومتتتة بمشتتتار ة السياطتتتا  حتتتو  شتتتاملة
 .والا دهار والاطتقرار السلا  تخ   الي البل ا   ين مشت ة

 

 وضتت  إلى البرلمتتانيو  يحتتتاج. العتتادوين النتتاس حيتتا  تحستتين هتتو المستتت امة التنميتتة لأهتت ا  النهتتائ  الهتت  إ  . 13
 أننتتا نضتتم  أ  يجتتب. مجتتتمعهم لتحووتت   وطتتيلة  المستتت امة التنميتتة أهتت ا  حتتو  النتتاس لتعبئتتة فعالتتة اطتتتاتيايا 
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 متتت  الع وتت   الأختترى. إ الضتتتعيفة والفئتتا  والشتتباب الفقتتتراا  لتت  في بمتتا المجتمتتت ، في الأصتتوا  جميتت  إلى نستتتم 
 المهتم مت . لتعليم، العمالة والصحة، تكتو  أ ثتر  ترو ا  لت ى الشتبابا المثا  طبي  عل  - للتنمية العالمية التح يا 
 وتفكتتتتترهم معتتتتترفتهم  فضتتتتت . المستتتتتت امة التنميتتتتتة أهتتتتت ا  تنفيتتتتت  عمليتتتتتة في ومشتتتتتاوراتم مشتتتتتار تهم ضتتتتتما  للغاوتتتتتة

 .المست امة التنمية أه ا  تحقيق في رئيسيا   دورا   ولعبوا أ  يمك  الإ  اع ،
 

 السياطتت  للمنتتت ى ال تتوع  التتوطي التقروتتر تحضتتر في فعتتالا   دورا   البلتت ا  جميتت  في البرلمتتات  تلعتتب أ  ونبغتت  .14
 السياطتتت  المنتتتت ى في التتتوطي الوفتتت  في البرلمتتتات  تمثيتتت  ونبغتتت   متتتا.  والإشتتترا  عليتتته (HLPF) المستتتتوى الرفيتتت 
 النتتتتتتائ  متا عتتتتتة في البرلمتتتتتا  مشتتتتتار ة وتيستتتتتر التقروتتتتتر، ملكيتتتتتة تعزوتتتتتز  ياد  أجتتتتت  متتتتت  (HLPF) المستتتتتتوى الرفيتتتتت 

 .والتوصيا 
 

 الوثيقتة هت  نوجته انتبتا   ملائنتا البرلمتانيين إلى  طو  المست امة، التنمية أه ا  عل  العم  تشاي  أج  م . 15
 .الصلة  وي الآخرو  المعنيين انتبا بأ  تكو  موض   نتعه   ما.  الممكنة القنوا  جمي  خلا  م  الختامية

 

 الجمعيتتتة في العتتتالم  البرلمتتتاني المجتمتتت  إلى وتوصتتتياتنا اطتتتتنتاجاتنا ووجتتته أ  التتت وي البرلمتتتاني الاتحتتتاد متتت  ن لتتتب . 16
 هت ا بأ البرلمانيتة المشتار ة تعزوتز علت  ال وي البرلماني الاتحاد نح   . جني  في البرلماني ال وي للاتحاد 139الت العامة
 لأهتت ا  النتتاجح التنفيتت  أجتت  متت  المعنيتتين الآختترو  والشتتر اا المتحتت   الأمتتم متت  العمتت  ومواصتتلة المستتت امة التنميتتة
 .المست امة التنمية
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The National Assembly of Serbia and the IPU jointly organized a Regional Seminar on 
the Sustainable Development Goals (SDGs) for the Parliaments of Central and Eastern 
Europe and Central Asia. The Seminar took place in Belgrade (Serbia) on 24 and 
25 May 2018 and was fourth in a series of IPU’s SDG seminars for parliaments of this 
region. It discussed the theme Parliamentary cooperation for sustainable development: 
Combating poverty and promoting health care. 
 
The event brought together delegates from 12 countries who discussed the following 
key issues: (1) the 2030 Agenda for Sustainable Development and priorities of the 
States in the region; (2) the results obtained by Parliaments in the region by overseeing 
the implementation of the SDGs: the role of self-assessment; (3) poverty reduction in 
the region: marginalized groups; (4) implementation of SDG 3: promoting health-care; 
(5) climate change compounds poverty and public health; and (6) inclusion of youth in 
social and political processes as a prerequisite for an efficient SDGs implementation. 
 
Participants stressed that with only twelve years left to implement the SDGs, urgent 
action was needed at all levels. With this in mind, they drew up a number of concrete 
and actionable strategies and recommendations to further advance parliamentary 
engagement with the SDGs in Central and Eastern Europe and Central Asia. Those 
recommendations are presented in the outcome document below.  
 
The seminar was also an opportunity for the host, the National Assembly of Serbia, to 
share its experience as the first parliament in the region to use the IPU-UNDP SDGs 
Self-Assessment Toolkit. The toolkit is designed to help parliaments assess their 
progress towards implementing the SDGs. Serbia has committed to doing this on an 
annual basis, setting an example for the region.  
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Regional Seminar on the Sustainable Development Goals 
for the Parliaments of  

Central and Eastern Europe and Central Asia 

 
Parliamentary cooperation for sustainable development:  

Combating poverty and promoting health-care 
 

24–25 May 2018, Belgrade (Serbia)  
 

OUTCOME DOCUMENT  
 
 

We, Speakers and members of parliament from Central and Eastern Europe and Central Asia 
gathered in Belgrade, Serbia, from 24 to 25 May 2018 for our fourth Regional Seminar on 
implementation of the Sustainable Development Goals (SDGs). The seminar discussed the theme 
Parliamentary cooperation for sustainable development: Combating poverty and promoting health 
care. It was jointly organized by the National Assembly of the Republic of Serbia and the Inter-
Parliamentary Union (IPU). 
 

The seminar built on the conclusions of our previous regional seminars by sharing experiences on 
topics that are crucial in attaining the SDGs in the region. We engaged in comprehensive discussions 
on the results achieved so far and on the parliamentary mechanisms we have created to oversee the 
implementation of the SDGs. We welcomed the active engagement of all participants as they shared 
their lessons learned, and benefited from the rich contribution of Government representatives, experts 
from the United Nations, the IPU and civil society. 
 

We underlined the important link between the achievement of the SDGs and democracy, and the 
negative impact of poverty and insecurity on democracy. We also highlighted the key role of SDG 16 
and its focus on effective institutions for achievement of all other goals. 
 

We firmly believe that parliaments can play a crucial role in supporting implementation of the SDGs 
through their key legislative, oversight and budgetary functions. The SDGs are a unique opportunity 
for parliamentarians to demonstrate their commitment to improving people’s lives and the health of the 
planet.  
 

We congratulate the Serbian National Assembly for being the first parliament in the region to use the 
IPU/UNDP SDGs Self-Assessment Toolkit to reflect on their capacity to engage with the SDGs and 
develop a shared vision of priorities for future action. We appreciate the commitment from the Serbian 
Parliament to renew the self-assessment exercise on an annual basis to ensure that Parliament is 
performing its role on the SDGs to the greatest possible extent. 
 

Our debates focused on six main themes: (1) the 2030 Agenda for Sustainable Development and 
priorities of the States in the region; (2) the results obtained by Parliaments in the region by 
overseeing the implementation of the SDGs: the role of self-assessment; (3) poverty reduction in the 
region: marginalized groups; (4) implementation of SDG 3: promoting health-care ; (5) climate change 
compounds poverty and public health; and (6) inclusion of youth in social and political processes as a 
prerequisite for an efficient SDGs implementation 
 

There are only twelve years left to implement the SDGs and action at all levels is urgent. With this in 
mind, we drew up the following strategies and recommendations to further advance parliamentary 
engagement with the SDGs in Central and Eastern Europe and Central Asia:
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1. The SDGs are a comprehensive development framework that is intended to help focus and 
coordinate national policies towards a common vision for humanity. We commend the progress our 
countries have made and applaud the actions undertaken so far. We are pleased to note that 
countries in the region are increasingly translating the SDGs into a national strategy. 
 
2.  No country can reach all SDGs simultaneously and careful domestication of the goals is 
imperative. Each State needs to identify its own priorities and targets and to develop manageable and 
reliable indicators to guide national implementation of the SDGs.  This process is underway but is not 
yet complete. We call on parliaments to continue to be active partners for government and society in 
the identification of national priorities. 
 

3. Parliaments have a critical role to play in realizing the SDGs, as the State institution entrusted 
with the long-term vision for the country. Each parliament has to find effective ways to hold 
government accountable for the goals they have subscribed to, and to make sure that enabling laws 
are passed and budgets are adopted. Oversight mechanisms, such as parliamentary questions and 
committee hearings, inquiries and reports, are important tools for assessing the concrete impact of 
government policies and programmes. We encourage parliaments to study closely the 
recommendations for strengthening parliamentary oversight contained in the 2017 IPU-UNDP Global 
Parliamentary Report. We noted with concern that communication between parliament and 
government is often limited, and call for greater efforts to work together effectively on the SDGs. 
 

4. Parliaments need to analyse their capacities to deliver on the SDGs as soon as possible. We 
strongly encourage all parliaments in the region to build on the Serbian experience and carry out the 
IPU/UNDP SDGs self-assessment exercise, and we commit to launching this process in our own 
parliaments. We believe that the SDGs offer a good framework for governing and opposition parties to 
work together constructively in the national interest. Parliament is well-placed to create a positive 
momentum within society and build networks with civil society in support of the SDGs.  
 

5. We note with satisfaction that many parliaments have established sub-committees, task forces 
and other bodies dedicated to the SDGs, and believe that these structures are useful ways to 
coordinate parliamentary work and keep pressure on the government. At the same time, the SDGs 
should not be the sole preserve of a specialized committee. Each parliamentary committee, including 
the budget committee, needs to understand the link between its mandate and the SDGs and to find a 
mechanism to effectively translate the SDGs into their work. An appropriate means for coordination of 
committee work can be identified through the self-assessment methodology.  
 

6. Financing for the SDGs is a key challenge. It is necessary to develop the political will to invest 
existing resources in a sustainable way. As parliamentarians we need to be persistent in seeking 
reform in favour of greater transparency and accountability, and fighting corruption.  
 

7. Combating poverty and inequalities in the region is a priority for its sustainable development. 
Although there have been some advances in reducing the number of the poor at the regional level, 
further actions must be put in place in order to ensure that nobody is left behind. Poverty is not only an 
economic question, but also a question of being able to live a life in dignity and enjoy basic rights and 
freedoms. Vulnerable groups in society should be a source of constant vigilance to ensure that no-one 
is left behind.  
 

8. We stress the importance of taking measures that integrate the specific needs of the poor and 
of vulnerable groups when designing SDG-related policies and programmes. We underline the need 
for taxation policies that target poverty reduction. As elected representatives of the people, members 
of parliament have an important role in reaching out to and engaging marginalized populations. They 
also have important responsibilities in ensuring that social protection, employment and other policies 
and programmes respond to real needs and consistently lift people out of poverty. Direct engagement 
with non-governmental organizations, academic institutions and research institutes can be very helpful 
in this regard.  
 

9. We need the highest level of political commitment to health, which has to be fully integrated into 
development policy. The political choice to invest in preventing ill-health produces significant economic 
and social benefits and has a positive impact on achieving many of the SDGs. The economic threat of 
non-communicable diseases, for example, is often underestimated. We need comprehensive tobacco 
policies, fair pricing for medicines and stronger pro-poor policies to limit the need for out-of-pocket 
payments. No-one should become poor due to ill-health. 
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10. Robust indicators are essential for measuring progress against the national priorities that we 
have defined. Each country needs to constantly update and improve its statistical capacities to collect 
and process data, including in relation to identification of marginalized populations and programming 
for the poor.  
 
11. We noted with concern that climate change, energy and environmental risk in the region is 
higher than the EU and global averages. Climate change further exacerbates existing poverty and 
affects the quality of health of the populations of our region. Parliaments should ensure that the 
negative impacts of climate change are addressed in the national health strategies and that state 
subsidies for non-sustainable activities, such as fossil fuels, are eliminated. Furthermore they should 
take stronger and more concerted actions to respond to climate change by maximizing their roles as 
legislators and supervisors and also by enhancing international cooperation and partnership to share 
information and experiences on the regional and global scale. 
 

12. Partnerships are essential for the SDGs. Neighbourly cooperation on the SDGs needs to be of 
higher quality, including among parliaments. In addition, parliaments should engage in and advocate 
for strong sectoral, national, regional and international cooperation and partnerships on the SDGs. 
Particular emphasis should be placed on sharing of experiences and good practice, inclusive policy 
dialogues with the participation of the government, civil society, research institutes and private sector, 
and the development of joint projects between countries serving for peace, stability and prosperity. 
 

13. The ultimate purpose of the SDGs is to improve the life of ordinary people. Parliamentarians 
need to devise effective strategies to mobilize people around the SDGs as a way to transform their 
society.  We must ensure that we listen to all voices in society, including the poor, youth and other 
vulnerable groups. Many of the global challenges to development - e.g. education, employment, health 
- are especially salient for young people. It is extremely important to ensure their involvement and 
consultations in the SDGs implementation process. Thanks to their knowledge and innovative thinking, 
they could play a key role in the realization of the SDGs.  
 

14.  Parliaments in all countries should play an active role in preparation and oversight of the 
Voluntary National Report to the High-Level Political Forum (HLPF). Parliaments should also be 
represented on the national delegation to the HLPF in order to further strengthen the ownership of the 
report and facilitate the engagement of parliament in follow up to the results and recommendations. 
 

15. In order to inspire action on the SDGs, we will bring this Outcome Document to the attention of 
our parliamentary colleagues through all possible channels. We also undertake to bring it to the 
attention of other relevant stakeholders. 
 

16. We request the IPU to bring our conclusions and recommendations to the attention of the global 
parliamentary community at the 139

th
 IPU Assembly in Geneva. We urge the IPU to promote 

parliamentary engagement with the SDGs and continue to work with the United Nations and other 
relevant partners towards the successful implementation of the SDGs. 
 


